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Eksmeedikud 
mõtlevad 
eakate tulevi-
kule

Töölepingu-
seaduse eel-
nõu arutelul 
saab sõna 
sekka öelda

Aiandis on 
juba kevad

Põltsamaalt jõuavad suurde 
meediasse peamiselt 
politseiuudised 
Pärast pikemat vahe-
aega istus taas koos 
Põltsamaa linna kul-
tuurikogu. Kuulati 
kultuurinõunik Kadri 
Suni meediateemalist 
analüüsi ning arutleti 
2008. aasta kultuu-
rikalendri sisu üle. 
Ülevaatest selgus, et 
Põltsamaalt jõuavad 
üleriigilistesse meedia-
kanalitesse enamasti 
politseiuudised ja 
needki üsna harva.

Põltsamaa linnavalit-
suse kultuurinõunik Kadri 
Suni oli teinud üle-eestilise 
levikuga meediaväljaanne-
te põhjal  uurimuse,  millis-
te teemadega seoses võib 
kohata Põltsamaad suures 
meedias. Suni analüüsis 
2007. aasta SL Õhtule-
he, Päevalehe, Postimehe, 
BNSi ja ETV Aktuaalse 
kaamera uudiseid. “Kõige 
rohkem kajastus  Põlt-
samaa  politsei- ja ma-
jandusuudistes,” rääkis 
Suni. Suure vahemaaga 

järgnesid eelnimetatutele 
sõnumid hariduse, kultuu-
ri ja spordi vallast. 

“Üle 1/3 Põltsamaad 
puudutavatest teadetest on 
negatiivsed: liiklusõnnetu-
sed, vargused, huligaansu-
sed jne. See, millega meie 
- kultuurikogu liikmed 
- tegeleme, kultuuri ja 
hariduse pool, eriti välja 
ei paista,” räägib kultuu-
rinõunik. 

Suni toob analüüsi põh-
jal välja ka nende põlt-
samaalaste nimed, kes 
meedias enim välja pais-
tavad, keda tsiteeritakse 
ja kelle käest küsitakse 
arvamust.

“Kõige suurem kõneisik 
on Anti Orav ASist Põlt-
samaa Felix. Seoses gaa-
sitrassiga on Põltsamaad 
puudutavates lugudes võrd-
lemisi palju tsiteeritud ka 
Põltsamaa vallavanemat 
Toivo Tõnsoni. Põltsamaa 
Ühisgümnaasiumist on 
meediasse jõudnud Anneli 
Hanson, Älis Kulp ja veel 
mõned õpilased,” nimetab 

Suni. “Rohkem kui korra 
on Põltsamaad puuduta-
vates lugudes sõna saanud 
Keskkonnaministeeriumi, 
Jõgeva maavalitsuse ning 
politsei esindajad.”  

Ta lisab, et 2007. aasta 
Postimehes esines sõna 
“Põltsamaa” 188 artiklis. 
Suurde meediasse jõudmi-
selt on Põltsamaa võrdne 
Saue, Räpina, Vändra ja 
Türiga. Seevastu Otepääst, 
kus elab vaid ligi 2000 ini-
mest, kuuleb Eesti meedias 
rohkem. Pärast analüüsi 
ärakuulamist toimus kul-
tuurikogus arutelu, kuidas 
toimida, et Põltsamaal 
tehtav ja siinsed olulise-
mad sündmused vabariigis 
rohkem kajastatud saaks. 
Seniste kogemuste põhjal 
pidasid kultuurikogulased 
kõige kindlamaks viisiks 
päevalehtede ajakirjani-
ke ja televisioonitöötajate 
sündmustele kohalekutsu-
mist. Nimetati, et kasuks 
tulevad ka isiklikud kon-
taktid ja tutvused meedias. 
Kultuurinõunik soovitas, 

et oluliste sündmuste kor-
raldajad linnas teavitaksid 
võimalusel oma tegemistest 
lisaks kohalikule meediale 
ka üleriigilisi kanaleid. 
Kultuurikogulased tunnis-
tasid nimetatu vajalikkust, 
kuid tegid ettepaneku võt-
ta linnavalitsusse tööle 
pressiesindaja, kes sellega 
tegelema hakkaks. Põhjen-
duseks tõid kohaletulnud 
kui ajakirjandust mitte-
õppinud inimesed endi 
võimalikku ebakompetent-
sust ja liiga suurt ajakulu 
pressiteate kirjutamisel. 
Suni luges järjepanu üles 
käesoleval aastal eesseis-
vad linna olulisemad sünd-
mused, millest kindlasti 
tasuks vabariiklikku pressi 
teavitada ja lubas kultuu-
ritegijatele selles abiks 
olla. 

Kultuurikogu päeva-
korra viimase punktina 
vaadati üle ja täpsustati 
koostamisel oleva kultuu-
rikalendri üritused. 

ÜLLE LÄTTE

 Pajusi vallamajas 
Kalana külas  asub 14.-22. 
jaanuarini Vabadussõja või-
dusamba annetuskast.

Vabadussõda kestis 
aastatel 1918-1920. See on 
ainus sõda, mille Eesti on 
võitnud. Vabadussõja võidu 
tähistamiseks püstitatakse 
2008.a. Vabaduse väljaku 
äärde Harjumäe nõlvale Va-
badussõja võidusammas.

Sammas, mille tipus 
on Eesti riiklikku sõjalist 
teenetemärki kujutav Va-
badusrist, on mälestusmärk 
nendele tuhandetele ini-
mestele, kes võitlesid Eesti 
vabaks ja kindlustasid talle 
iseseisvuse.

Annetusi monumen-
di rajamiseks saab teha 
14.-22.jaanuarini Pajusi 
vallamajas Kalana külas 
asuvasse annetuskasti. 
Samuti Vabaduse Monumen-
di Sihtasutuse järgnevatele 
kontodele:

221037774285 
Hansapangas
10220074488017
 SEB Ühispangas
Saajaks märkige: 
SA VABADUSE MONUMENT.
Selgituse reale: Annetus 

Vabadussõja võidumonu-
mendi püstitamiseks.

Kõigi annetajate nimed 
jäädvustatakse müürituna 
võidusamba vundamendis. 

Külaseltside esindajad 
sõidavad Viljandimaale

Järgmisel teisipäeval, 22. 
jaanuaril sõidab 30-liikme-
line Jõgevamaa külaseltside 
esindus tutvumisreisile 
Viljandimaale. Pajusi kü-
laseltsi juhatuse liige Aili 
Soolepp, kes ise samuti selle 
reisi kaasa teeb, teateb, et 
külastatakse heakorra ja 
omapärase külakujundusega 
tuntuks saanud Kuhjavere 
küla, tutvutakse Olustvere 
tähetorniga, tehakse lähe-
mat tutvust Viljandis asuva 
Päikesekillu perekeskusega. 
Samuti uudistatakse Kark-
si vallas tegutseva Tatsu 
külaseltsi poolt asutatud 
erakooliga.  VU

Kalanas saab vabadus-
samba heaks annetusi 
teha

Soome toitu-
misteadlane 
räägib aluse-
lise toitumise 
eelistest

Põltsamaalt suurde meediasse jõudvaid uudiseid analüüsinud linna kultuuri- ja haridusnõunik Kadri Suni jõudis järeldusele, et 
kolmandik linna puudutavatest uudistest on negatiivsed.
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ARVAMUS

Enamik selle artikli luge-
jaid on inimesed, kes käivad 
tööl ja teenivad oma palga 
ausalt välja. Päris kõigil selle 
artikli lugejatel on aga isad-
emad, õed-vennad või lapsed, 
kes on tublid tööinimesed. 
Kokku on Eestis töötajaid 600 
000 (!) ning kõiki neid puudu-
tab uus sotsiaalministeeriumis 
valminud töölepinguseaduse 
eelnõu. 

Sotsiaalminister Maret 
Maripuu ja tema alluvate 
arvates suurendab nende loo-
ming teie, hea lugeja, ja kõigi 
ülejäänud 600 000 töötaja 
turvatunnet. Esitan teile selle 
väite kontrollimiseks 7 kont-
rollküsimust. 

1. Praegu tuleb teile koon-
damise puhul sõltuvalt töö-
staažist maksta hüvitiseks 2-4 
kuu palk, uue seaduse järgi 
väheneb koondamishüvitis 1 
kuu palgani. Praegu tuleb teile 
koondamisest ette teatada 2-4 
kuud, tulevikus ainult 15-60 
päeva. Kas need muutused, 
mis võimaldavad tööandjal teid 
senisest kiiremini ja odavamalt 
lahti saada, suurendavad teie 
turvatunnet või vähendavad 
seda? 

2. Praeguse seaduse järgi 
saate te koondamisel töötus-
kindlustuselt hüvitist 50% ula-
tuses arvestatuna oma viimase 
12 kuu palgast, uue seaduse 
järgi suureneb koondamisel 
teie töötuskindlustushüvitise 
arvestamise määr 60 protsen-
dini. Kuna aga samal ajal vähe-
neb teie koondamishüvitis 1-3 
kuu palga võrra, siis kaotavad 
sellest muudatusest rahaliselt 
kõik töötajad niikuinii. Kas 
teadmine, et lisaks töökohale 
väheneb teile makstav toetus, 

7 küsimust teie turvalisuse kohta 

rõõmustab teid? 

3. Praegu tuleb teile maks-
ta riigipühal töötamise eest 
kahekordset ja puhkepäeval 
töötamise eest 50% suuremat 
palka. Sotsiaalministeerium 
soovib vähendada teie lisatasu 
riigipühadel ja puhkepäevadel 
töötamise eest poole võrra. 
Kas see on õiglane, kui töötaja 
töötasu väheneb selleks, et 
vähendada ettevõtte palga-
kulusid? 

4. Praegu peab tööandja 
riigilt luba küsima, kui ta 
suurte äriliste raskuste tõttu 
tahab töötajaid suunata osa-
lise tööajaga tööle või koguni 
sundpuhkusele. Uus seadus 
võimaldab tööandjal oma suva 
järgi vähendada kõigi töötajate 
palka kolmeks kuuks juhul, 
kui ta peab kokku lepitud pal-
ga maksmist „ebamõistlikult 
koormavaks”. Kas tööandjale 
antud võimalus teie palka 
vähendada suurendab teie 
turvatunnet? 

5. Praegune töölepingu-
seadus kaitseb rasedaid ning 
väikelaste vanemaid koon-
damise ja vallandamise eest 
eriti tugevasti. Perepoliitika 
eest vastutava sotsiaalmi-
nistri Maret Maripuu eelnõu 
lihtsustab rasedate ja alla 3 

aasta vanuste laste töölt va-
bastamise korda. Kas muutus 
suurendab noorte vanemate 
turvatunnet ja innustab neid 
peret suurendama?

6. Praegune seadus nõuab 
kirjaliku töölepingu sõlmimist, 
uue eelnõu kohaselt piisab ka 
sellest, et tööandja paneb ise 
töötingimused paberile või saa-
dab töötajale e-posti teel. Kas 
see, kui mõlema poole allkirja-
dega kinnitatud kokkulepe teie 
palga suuruse, töölkäimise aja 
ja muude töötingimuste kohta 
kaob ning asendub tööandja 
meiliga, suurendab teie või-
malusi kaitsta töötüli korral 
oma huve? 

7. Praegune töölepingusea-
dus lubab tähtajalisi töölepin-
guid sõlmida ainult väga kind-
latel tingimustel, sest muidu 
võib tööandja sundida eriti just 
noortele ja uutele töötajatele 
peale lühikesed tähtajalised 
töölepingud, mille lõppedes 
võib inimese sentigi hüvitist 
maksmata tänavale saata. Kui 
aga inimest jätkuvalt vaja on, 
siis sõlmitakse temaga uus 
lühike tähtajaline tööleping. 
Sotsiaalministeeriumi eelnõu 
lihtsustab oluliselt tähtajaliste 
töölepingute sõlmimise korda. 
Kas see suurendab töötajate 
kindlustunnet, kui tööandja 
võib talle peale suruda lühikesi 
tähtajalisi töölepinguid? 

Leheruumi nappuse tõttu 
pean piirduma ainult 7 kont-
rollküsimusega uue töölepingu 
seaduse eelnõu kohta, aga 
samasuguseid „rõõmsaid” ül-
latusi pakub sotsiaalministee-
riumi looming igale töötajale 
veel ja veel. 

Ma ei taha lugejale oma 
arvamust peale suruda. See-
pärast loetlen järgnevalt 
pealkirju, mis ilmusid üle-
riiklikes ajalehtedes päev 
pärast uue töölepinguseaduse 
avalikustamist: „Odavalt töö-
tajatest vabaks”, „Viisteist 
päeva koondamiseni”, „Sea-
dus, mis kõrvetab tööandja 
jalgealust”, „Reformierakond 
asus tööandjate poolele”, „Uus 
töölepinguseadus lubaks oma-
nikul töötajaid kergekäeliselt 
vallandada” jne. jne. 

Olen ka ise aastaid olnud 
väikeettevõtte omanik ja omal 
nahal kogenud kõiki praeguse 
töölepinguseaduse häid ja hal-
bu omadusi. Isikliku kogemuse 
põhjal kinnitan, et praegused 
tööseadusandluse põhimõtted 
arvestavad tasakaalukalt nii 
töötaja kui ettevõtja huve. Uus 
töölepinguseaduse eelnõu ei 
vii Eestit edasi 21. sajandisse, 
vaid tagasi 19. sajandi manu-
faktuuride aega. 

Kui sotsiaalministeeriumi 
inimvaenulik seadus tõesti 
kehtima hakkaks, siis lah-
kuvad paljud head töötajad 
nendesse Euroopa Liidu rii-
kidesse, kus tööseadusandlus 
pole nii jõhkralt ettevõtjate 
poole painutatud ning pakub 
töötajale, erinevalt Eestist,  
euroopalikku turvatunnet. 
Sotsiaaldemokraadina luban 
aga kindlalt, et see sotsiaal-
ministeeriumi tööõnnetus küll 
kunagi seaduseks ei saa. 

Talvel suureneb radoonioht
Külmemate ilmade saabu-

des suureneb hoonete siseruu-
mides loodusliku radioaktiiv-
se gaasi – radooni – sisaldus. 
Radoon on selline gaas, mis 
tekib maapinnas looduslike 
radionukliidide lagunemisel ja 
imbub läbi vundamendi- ja põ-
randakonstruktsioonide hoo-
nete siseruumidesse. Radooni 
ja selle tütarproduktide sisse-
hingamise tagajärjel suureneb 
inimestel kopsuvähki haiges-
tumise risk. Hinnanguliselt 
võib radoon Eestis põhjustada 
umbes 12% kõikidest kopsu-
vähki haigestumistest ehk ca 
100 juhtu aastas. Uuringute 
tulemused näitavad, et elamu-
te siseõhu radoonisisalduse 
ja potentsiaalsete radooniohu 
alade poolest on Eesti võrrel-
dav Rootsi ja Soomega, mis 
on Euroopa kõige suurema 
radooniohuga riigid.

Ülevaate radooniohtlikest 
aladest saab Keskkonnami-
nisteeriumi kodulehelt Eesti 
radooniriski levilate esialg-
selt kaardilt aadressil http://
www.envir.ee/kiirgus/index.
php?leht=153. Kuid suuri 
radoonisisaldusi hoonete si-
seruumide õhus võib leiduda 
igal pool Eestis.

Miks suureneb radooni-
oht talvel?

Radoonitase on siseruu-
mides talvisel ajal kõrgem 
mitmel põhjusel. Esiteks on 
talvel maapind hoonete ümber 
külmunud ning radoon pääseb 

maa peale vaid majaaluse pin-
nase kaudu, sattudes niiviisi 
otse ruumidesse. Teiseks väl-
ditakse külmemate ilmadega 
toasooja hoidmiseks tuulu-
tamist ning radoon ei pääse 
ruumidest välja. Eriti kõrge 
radoonitase on sellistes ma-
jades, kus hoonealune pinnas 
on suure radoonisisaldusega, 
samas ei ole ehitamisel või 
renoveerimisel tähelepanu 
pööratud vundamendi vastu-
pidavusele. Kui sellises hoones 
on ka tihendatud seinad ning 
paigaldatud uued õhutihedad 
aknad, võib ruumiõhus radoo-
ni olla lubatud tasemest mitu-
kümmend korda rohkem.

Kuid vale on arvata, et 
kõrge radoonisisaldus on ai-
nult vanemate ja valesti re-
noveeritud hoonete probleem, 
kõrgeid ning väga kõrgeid ra-
doonitasemeid oleme mõõtnud 
ka täiesti uutes hoonetes.

Mida ette võtta?

Kõige kiirem moodus hoo-
ne siseõhus radoonisisalduse 

vähendamiseks on tubade 
tuulutamine. Õhuvahetus 
toimub paremini, kui avada 
aknaid ning tekitada lühiaja-
list tuuletõmmet – ühe akna 
kaudu tuulutamine pigem 
jahutab, kuid ei aita kaasa 
ruumide õhuvahetusele.

Radooniohtlikul alal ela-
des tasuks mõõta radoonihul-
ka siseruumides ning sellisele 
alale ehitades tuleks uurida, 
kui suur ikkagi on pinnase 
radoonisisaldus. Võib endale 
soetada ka isikliku mõõtesead-
me, millega saab nii kodus 
kui ka kontoris radoonitaset 
mõõta ja pikaajaliselt jälgida. 
Selliste seadmete kasutamine 
on lihtne.

Kui radoonisisaldus ruu-
miõhus ohtlikult suureneb, 
saab ruume tuulutades kohe 
vähendada ohtliku gaasi mõju 
tervisele. Kui radoonitase on 
pidevalt liiga kõrge, tuleb 
pöörduda spetsialistide poole, 
kes pakuvad välja lahendu-
sed, mida ette võtta.

Täiendavat teavet radoo-
ni kohta saab aadressidel 
http://www.kiirguskeskus.ee 
ja http://www.ehitusinfo.ee. 
Lisateavet pinnasemõõtmiste 
kohta võib küsida ka Eesti 
Geoloogiakeskusest http://
www.egk.ee.

Keskkonnaministeeriumil 
on aasta alguses kavas radoo-
niteemaline teabepäev.

Radooni nimetus tuleneb 

ladinakeelsest sõnast “radio” 

- ,,kiirgan”. Radooni varase-

mad nimetused on olnud ka 

emanatsioon (või raadiumi 

emanatsioon), nitoon, aktinoon 

ja toroon.

 Radoon on radioaktiivne 

gaas, mis tekib loodusliku 

uraani lagunemisel stabiilseks 

pliiks. Looduslikku uraani leidub 

suuremal või vähemal määral 

kõikjal maakoores, sealhulgas 

ka mineraalsetes ehitus-mater-

jalides. Seega leidub teda kõik-

jal. Radoon on lõhnatu, maitse-

tu ja nähtamatu inertgaas, mis 

keemilistes reaktsioonides ei 

osale, küll aga suudab ta hästi 

lahustuda vees, veres ja koeve-

delikes. Gaasiline olek annab 

talle erilise liikuvuse võrreldes 

teiste uraanirea elementidega. 

Raadiumi lagunemisel tekib 

radioaktiivne gaas radoon, 

mille laguproduktid tekitavad 

alfakiirguse. Inimese hinga-

miselunditesse sattudes võib 

see põhjustada vähki.Radoon 

pole eriti püsiv, poolestusaeg 

on 3,8 ööpäeva. Vaatamata 

sellele võib radoon õhuga 

koos liikudes levida 20-40 m 

kaugusele, kommunikatsiooni- 

torustikes isegi kaugemale. 

Maapinnast õhku pääsenud 

radoon haihtub atmosfääris, 

normaalne sisaldus välisõhus 

on 10-20 Bq/m3. 

TEADMISEKS

HANNES 
RUMM,
riigikogu 
liige, sot-
siaalde-
mokraat

EVELYN 
PESUR,

keskkonna-
ministeeriu-
mi kiirguse 

pea-
spetsialist

Milleks on vaja 
relvakampaaniaid? 

Alates 2004. aastast on Lõuna Politseiprefektuuri initsiatiivil 
korraldatud laiema kõlapinnaga kampaaniad illegaalsete relvade 
legaliseerimiseks. Ja iga kord võib Interneti on-line-kommentaa-
ridest lugeda, kui rumal ja lootusetult kadunud on isik, kes relva 
politseile üle peaks andma. Väidetakse, et valitsus on hukas ja 
varsti sõda lahti või et  maapiirkonnad on pätte täis. Väidetakse, 
et riik võib represseerida relvaomanikke või anda andmebaasid 
üle kas pättidele või anastajatele. Olgem enese vastu ausad ja 
tunnistagem, et need on lihtsalt haledad õigustused ja tegelik 
eesmärk relvade peitmiseks on hoopis teine. Illegaalse ehk ilma 
vastava loata relva omamine on kriminaalkuritegu ja kohtunikku 
ei huvita õigustus pättide või võimaliku vaenlase vastu salajas 
hoitud “damasseri” rauast vähimalgi määral. 

Nii nagu hiljuti Viljandimaal juhtunu näitas, ei päästa isegi 
õigel eesmärgil kasutatud relv selle kasutajat karistusest. Mä-
letatavasti kasutas vanemaealine väliseestlasest majaperemees 
ebaseaduslikku tulirelva tema suhtes vägivalda kasutanud 
seltskonna vastu. Õnneks piirdus vahejuhtum vaid tervisekahjus-
tustega, kuid raskema tagajärje puhul ei piirduks süüdistus vaid 
illegaalse relva omamise faktiga. Kas illegaalse relva omamist 
õigustavad isikud suudavad mõelda veidi kaugemale ja saavad 
aru, et analoogsetel juhtudel leitakse selline relv nagunii üles? Kas 
poleks oluliselt lihtsam võtta oma mistahes põhjusel ebaseaduslik 
tulirelv seaduslikult arvele? On mõistetav, et pärast suurt sõda 
ja iseseisvumisaastate segadusi on inimestele kätte jäänud iga-
suguseid relvi. Paljusid neist on hooldatud ja nad on heas korras 
ning  kui neid pole kasutatud kuriteo toimepanemisel, ei ole ka 
mingeid takistusi karistust kartmata neid arvele võtta. Nii antigi 
2007. aastal kampaaniaga üle 39 tulirelva ja üle 500 padruni.  22 
politseisse toodud relva on sobilikud arvelevõtmiseks. Ütleb ju ka 
vanasõna, et õige hõlma ei hakka keegi.

Analüüsides viimasel neljal aastal Lõuna Politseiprefektuuris 
registreeritud intsidente tulirelvadega, ilmneb, et ca 20% juhtudel 
on tegemist ametlikku relvaluba omavate isikutega, kes tänases 
stressirohkes elus raskustele alla vandunud ja kasutanud relva 
valel eesmärgil. Veel 42% on neid, kes oleks väikese vaevaga 
saanud ametliku relvaloa. Ülejäänud 38% on aga neid, kellele 
relvaloa andmise välistab seadus kas varasemate pattude või 
tervisliku seisundi tõttu. Reeglina on tegemist võrdlemisi vastu-
tustundlike inimestega, kes kergekäeliselt relvaga ringi ei käi, 
kuid just need 38% neist on selliseid, kes muutuvad kergesti 
ohtlikuks iseendale ja teistele. On kahjuks väga palju juhtumeid 
relvadega, millest politsei ei saa erinevail põhjustel detailselt 
rääkida. Nende juhtumite sisuks on oma lähikondsete ähvarda-
mine või relva kasutamine nende vastu, enesetapud, laskmisega 
lõppevad joomingud, salaküttimine ja relva kasutamine politsei 
vastu. Nende juhtumite käigus on politseinikud säilitanud õnneks 
külma närvi ning vägivalla ohvriks langenud või ebaseaduslikku 
relva omavad inimesed on pääsenud eluga. 

Tõenäosusteooria kohaselt ei saa aga selline õnn pikalt kesta. 
Varem või hiljem tulevad ka esimesed hukkunud. Kas võime siis 
julgelt öelda, et oleme teinud kõik võimaliku selle vältimiseks? Kas 
oleme teatanud ebaseaduslikust relvast või veennud lähikondseid 
neid seaduslikult arvele võtma? 

Iga inimene, kes on aru saanud oma tegevuse seadusvastasu-
sest, võib oma edasise kriminaalse karjääri lõpetada ja asuda sea-
duse õigele poolele ebaseaduslikust relvast igal ajal teada andes. 
Julgustuseks võin lubada, et kooskõlas Eesti seaduste, kohtute 
ja prokuratuuriga relva vabatahtlikule üleandmisele karistust ei 
järgne. Küll on kriminaalkaristus enam kui kindel neil juhtudel, 
kus politsei peaks relva ise üles leidma.

ALLEN LEEGO,
Lõuna PP lubade talituse komissar
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Fotokonkurss “Lõbus talvetrall” lastele

04.-31. jaanuaril Põltsamaa raa-

matukogus konverentsi- ja näituste-

saalis kostüüminäitus  „Pulmakleidid 

läbi aegade“ (1948-2007), fuajees 

vitriinides näitus “Eluringi tähtsünd-

mus - pulmad”. Esmaspäeval, 14. jaa-

nuaril kell 09.00 toimus linnavalitsuse 

istung. Teisipäeval, 15. jaanuaril kell 

14.00 oli tööjõualane nõupidamine 

ettevõtjatega, kell 16.00 toimus 

linnavolikogu eestseisuse koosolek. 

Kolmapäeval,16. jaanuaril kell 10.00 

toimub Jõgeval OVL juhatuse koos-

olek.  Samal päeval toimub väljasõi-

duseminar - Kurgjal C. R. Jakobsoni 

talumuuseumis teabepäev Jõgeva 

maakonna raamatukogudele. Nelja-

päeval, 17. jaanuaril kell 13.15 algab 

veemajandusalane nõupidamine 

linnapea kabinetis. Kell 13.00 algab 

raamatu „Eesti maatehnika kultuurist“ 

esitlus Sõpruse pargis, jätkub kell 

14.00 Puhu- Risti söögimajas. Ree-

del, 18. jaanuaril kell 17.00 toimub 

kultuurikeskuse kunstigaleriis Rapla 

kunstiseltsi noorte näituse “Seitsmes 

päev” avamine, autorid Erki Põld, Ta-

rin Mägi ja Kätlin Satvik-Soon. 

MIS, MILLAL

PUURMANI
VALD

PÕLT SAMAA 
LINN

PÕLT SAMAA 
VALD

JÕGEVA
MAAKOND

Lustivere Põhikoolis 14.-17. 

jaan.7.-9.klasside indiaca-turniir, 

osalevad ka õpetajad. Esmaspäeval, 

14. jaanuaril algusega kell 14.00 

toimus vallavolikogu eestseisuse 

koosolek. Kell 15.00 toimusid  valla-

volikogu alatise majanduskomisjoni 

ja vallavolikogu alatise sotsiaal- ja 

tervishoiukomisjoni koosolekud. 

Teisipäeval, 15. jaanuaril 2008 kell 

09.00 oli vallavolikogu alatise kultuu-

ri- ja spordikomisjoni koosolekut. Kell 

14.00 oli vallavalitsuse istung. Päeva-

korras: maa erastamise tingimuste 

määramine, arvamuse andmine 

jäätmeloa taotlusele, katastriüksuse 

nime ja sihtotstarbe määramine, 

detailplaneeringu algatamine, hool-

duse korraldamine ja hooldajatoetuse 

määramine jm.

Kell 14.30 toimus vallavolikogu 

alatise haridus- ja noorsookomisjoni 

koosolek. Adavere Põhikoolis algas 

kell 18.00  hoolekogu koosolek. 

Kolmapäeval, 16. jaanuaril 2008 kell 

11.00 -13.00 algab Adavere mõisa 

saalis Põltsamaa valla koolide lau-

luvõistlus. Kell 19.00 on Naisteklubi 

Adavere Vaba Aja Keskuses. Külas 

on Inga Reinmaa, kes tutvustab 

kaasaegse õmblusmasina saladusi.

PAJUSI 
VALD

Pajusi Vallavalitsus ootab 01. veeb-

ruariks 2008 ettepanekuid koos põh-

jendusega, kellele omistada Pajusi 

valla aukodaniku nimetus ja kellele anda 

teenetemärk. 

MIS, MILLAL

Teisipäeval, 15. jaanuaril peeti vo-

likogu eelarve- ja majanduskomisjoni 

koosolekut. Kolmapäeval, 16. jaanuaril 

osalevad vallavalitsuse esindajad Jõge-

val toimuval  Jõgevamaa omavalitsuste 

Liidu volikogu koosolekul. Esmaspäeval, 

21. jaanuaril toimub Puurmani lasteaias 

Siilipesa teatrietendus, mida lähevad 

vaatama ka Saduküla lasteaia lapsed. 

Esmaspäeval, 14. jaanuaril  toimus 

huvikeskuses Eistvere küla arengukava 

arutelu. Teisipäeval, 15. jaanuaril peeti 

objektil Imavere asula reoveepuhasti 

ehitus-töökoosolekut. Imavere Põhi-

koolis toimus pedagoogide koolitus 

“Individuaalse õppekava koostamine ja 

õpetamine”. Kolmapäeval,  16. jaanuaril 

kell 15.00  algab arutelu Huvikeskuse ja 

Noortekeskuse koostööst 2008. a. Kell 

18.00 - 4H klubi  “Salatoimikud” huvi-

keskuses. Neljapäeval, 17. jaanuaril 

kell 16.00  algab huvikeskuses noorte 

võistlusmäng KONTAKT .Teema: “Valik 

on sinu!”. Külaliseks Paide kutsekooli 

noored. Kell 20.00 etendub Eesti 

Piimandusmuuseumi masinasaalis 

Haapsalu rahvateatriRandlane etendus 

„Meretagune asi”. Reedel, 18. jaanuaril 

kell  10.00 toimub Imavere lasteaias 

Mõmmi suur sünnipäevapidu koos 

Adavere Naksitrallidega. Külla tulevad 

klounid Bim ja Bom. Kell 17.00 on 

lasteaias Mõmmi 20. aastapäeva sünni-

päevaaktus.  Pühapäeval, 20. jaanuaril 

kell 12.00 toimub MTÜ  Eistvere Mõis 

käsitööprojekti savivoolimise kursuse 

avaõppus Käsukonna kultuurimajas. 

IMAVERE
VALD

Esmaspäeval, 14. jaanuaril 

toimus Põltsamaa kultuurikeskuses 

nõupidamine seoses 1. veebruaril 

maavanema poolt Jõgevamaa 

spordi- ja kultuuritegelastele kor-

raldatava tänuõhtuga. Maavanema 

kabinetis toimus nõupidamine 

teemal Jõgevamaa esindatus veeb-

ruarikuisel turismimessil Tourest. 

Maakondliku memme-taadi su-

vepeo töögrupp pidas Tabivere 

Rahvamajas nõu 15. juunil toimuva 

peo korralduse asjus. Sel nädalal 

teevad maavalitsuse haridus- ja 

kultuuriosakonna ametnikud riiklik-

ku järelevalvet Mustvee Gümnaa-

siumis. Kolmapäeval, 16. jaanuaril 

kell 10.00 osaleb maavanem Aivar 

Kokk Jõgevamaa Omavalitsuste 

Liidu volikogu koosolekul. Kell 12.00  

viibib  maasekretäri kt Henri Pook 

Tartus kriisireguleerimise alasel 

nõupidamisel. 16. ja 17. jaanuaril 

võtab terviseedenduse peaspet-

sialist Eha Anslan Võrumaal osa 

ümarlauast ja arenduskoolitusest 

tervise-, uimasti- ja traumanõuko-

gude liikmetele. Neljapäeval, 17. 

jaanuaril kell 10.00 tervitab maava-

nem Aivar Kokk Voorel Jõgevamaa 

Omavalitsuste Aktiviseerimiskesku-

ses algavast   konverentsist “Kuidas 

omavalitsus saab pikaajalist töötust 

vähendada ja tööhõivet suuren-

dada?” osavõtjaid. Neljapäeval ja 

reedel tutvub KOIT-kava hindamis-

komisjon Jõgevamaal toetatavate 

objektidega. Reedel, 18. jaanuaril 

osaleb haridus- ja kultuuriosakonna 

peaspetsialist Tiit Ustav Tartus J. 

Käisi Seltsi aastakonverentsil. 

Jõgeva Maakonna Keskraama-
tukogu lasteosakond ja Jõgeva 
Maavalitsuse kultuuri- ja haridus-
osakonna algõpetuse sektsioon 
kuulutavad välja fotokonkursi 
“Lõbus talvetrall” põhikooli õpi-
lastele. Fotovõistluse eesmärgiks 
on, et lapsed ise jäädvustaksid 
oma talviseid tegemisi toas või 
õues, lumes või jääl, üksi või 
sõpradega. 

Fotovõistluse reeglid:
1. Osaleda võivad kõik kuni 

9. klassi õpilased, fotode arv ei 
ole piiratud.

2. Esitada võib nii värvilisi 
kui mustvalgeid paberfotosid. 
Foto mõõtmed peavad olema 
vähemalt 15x20 cm.

3. Fotod palume 25. veeb-
ruariks saata (Lasteraamatukogu 
fotokonkurss. Veski 3, 

   Põltsamaa 4810) või tuua 

Põltsamaa lasteraamatukokku. 
4. Konkursitööd peavad ole-

ma varustatud järgmiste and-
metega:

•  autori ees- ja perekonna-
nimi ning vanus

•  kool ja klass
•  autori kontakttelefon ja 

kodune aadress
•  võistlustöö pealkiri
5.  Fotodest komplekteeritak-

se fotonäitus “Lõbus talvetrall”, 
mis on avatud 3.-28. märtsini 
Põltsamaa raamatukogu näituse- 
ja konverentsisaalis. Iga külastaja 
võib avaldada oma arvamust ning 
valida temale enam meeldinud 
foto. Kokkuvõtted tehakse näitu-
sekülastajate arvamuste põhjal.

6.  Parimate tööde autasus-
tamine toimub Põltsamaa raa-
matukogus aprillis lasteraamatu-
päeval. Kingitused on algõpetuse 
sektsiooni ja lasteraamatukogu 

poolt. Tulemused avaldatakse ka 
Jõgeva Maakonna Keskraama-
tukogu kodulehel ning kohalikus 
ajakirjanduses.

7.  Korraldajal on õigus kasu-
tada fotosid autoritasu maksmata, 
avaldada veebis, trükistes, panna 
välja näitustel jt kasumit mitte-
omavatel eesmärkidel. Esitatud 
fotosid ei tagastata.

8. Osaleja vastutab fotode 
autorluse ning muude andmete 
õigsuse eest.

L isa in fo :  te l  775 1162 
(Nel l i  Orgmaa)  võ i  e-mai l 
nelli@oberphalen.lib.ee

NELLI ORGMAA, 
Jõgeva Maakonna 
Keskraamatukogu 

lasteosakonna juhataja

Ühenduse Ex Medicus 
liikmed arutasid hiljuti 
oma igakuisel kokkusaa-
misel vanurite hooldus-
teenustega seonduvaid 
probleeme. Vestlusringi 
olid palutud linnapea 
Jaan Aiaots ja SA Põltsa-
maa Tervis juhataja Merle 
Mölder. Üheskoos leiti, et 
nn vanadekodu on linna 
hädasti vaja ja parim 
võimalus selle loomiseks 
on kasutada selleks mõnd 
juba olemasolevatest 
hoonetest.

Ühendus Ex Medicus, mis 
ühendab endas endiseid medit-
siinitöötajaid, tegutseb Põltsa-
maal kümmekond aastat. 
Liikmetel on saanud tavaks 
kord kuus kokku saada ja iga 
kord võetakse arutusele mõni 
oluline teemadering. Jaanua-
rikuisel kohtumisel arutleti 
linnas puuduva vanadekodu 
üle ning otsiti võimalikke 
variante selle loomiseks.

Külalistena vestlusringis 
viibinud Põltsamaa linnapea 
Jaan Aiaots ja SA Põltsamaa 
Tervis juhataja Merle Möl-
der andsid ülevaate praegu-
sest  olukorrast. Olulisena 
toodi ära, et linnas on taas 
hooldusasutus hooldushaigla 
näol, samuti on hästi käivi-
tunud hooldusõendusteenus. 
Samas pole veel konkreetset 
seisukoht selle suhtes, kus 
ja milline saaks olema linna 
vanurite hooldekodu ehk en-
disaegset nimetust kasutades 
– vanadekodu.

Hooldekodudes napib 
vabu kohti

Kuigi Eestis on sõnal „va-
nadekodu” ikka veel ebameel-
div kõla, ei saa sellest inimli-
kult mõistetavast ja vajalikust 
teemast kaua mööda vaadata. 
On ju teada, et mida paremini 
meil läheb, seda individualist-
likumaks me muutume. Ajad,  
mil erinevad põlvkonnad kõik 
ühe katuse all elasid ja teine-
teise eest surmani hoolitsesid, 
on möödas. Heaoluühiskonnas 
on täiesti loomulik, et juba 
keskikka jõudes hoolitsevad  
tegusad inimesed selle eest, 
et neil oleks vanaduspäeviks 
koht vanadekodus. 

Põltsamaal ja selle ümb-
ruses elavatel inimestel aga 
turvatunne vanaduspäeviks 
puudub, sest vanadekodu pole 
olemaski ja hooldushaiglas 
napib teadaolevalt kohti juba 
praegugi. 

Piirkonnas pakuvad selle-
laadset teenust kaks asutust – 
Lustivere ja Pilistvere hoolde-
kodud. Lustivere hooldekodus 
vabu kohti pole. Olemasole-
vatele kohtadele on järjekord 
ning vajadus kohtade järele 
kasvab. Tervisekaitse näeks 
meeleldi, et asutus vähendaks 
oma teenusetarbijate arvu 
paarikümne võrra. Viljandi 
maakonnas asuvas Pilistvere 
hooldekodus on sealsed 20 
kohta enamasti oma valla või 
piirkonna inimeste käsutuses 
ja järjekord kohasoovijatest 
ei kahane.

Olukorra kaardistamisel 
selgus, et Põltsamaa linn ja 
piirkond vajavad ligi 70 hool-
dekohta.

Linn vanadekodu ehi-
tada ei jaksa

Mõned aastad tagasi alus-
tati ka Põltsamaal vanade-
kodule sobiva koha otsimist. 
Põltsamaa linnapea kinnitusel 
on maa vanadekodu ehita-
miseks nüüdseks ka olemas. 
Mõisapargi taga on selleks 
munitsipaliseeritud 2000 m2 
suuruse ehitusaluse pinnaga 
kinnistu, millele on olemas ka 
detailplaneering. Linna eelar-
ves aga vanadekodu ehitami-
seks vajalikke summasid ei 
ole ja nagu kinnitas linnapea, 
niipea vist ka ei tule.

„Vanadekodu on linnale 
vaja, kuid linn oma võimalus-
tega seda ehitada kindlasti ei 
suuda,” rääkis linnapea Jaan 
Aiaots.

Linn on kaalunud võima-
lust luua vastatav sihtasutus 
või anda võimalus vanadekodu 
ehitamiseks ja haldamiseks 
erakapitalile. Erakapitali ka-
vandatavast hoolekodust rää-
kides tekkis aga Ex Medicuse 
liikmete hulgas nurin, sest 
teadaolevalt on kohad sellistes 
asutustes kallid.

„Erakapitalil ehitatava 
vanadekoduga pole meie küll 
nõus,” avaldas arvamust Lehte 
Pajumägi. 

“Kui kohatasu hind tuleb 
15 000 -18 000 krooni nagu 

mõnel pool, siis meie linnast 
ei jõua küll väga paljud seda 
endale lubada.”

Linnapea toonitas, et tasu-
ta teenuseid meie ühiskonna 
pakkuda pole võimalik ja nii 
tuleb teenuse vajajal valikud 
teha. Näiteks otsustada, kui-
das käituda oma kinnisvara-
ga. Selle müügist saadavate 
summade eest oleks vanuril 
võimalus vanaduspäevil hool-
dusteenuse eest tasuda.

„Kindlasti ei tohiks eakad 
inimesed kinkida oma kinnis-
vara  kellelegi lootuses, et see 
teda siis vanaduspõlves üleval 
peab või aitab hooldekodus 
koha eest maksta. Kui selline 
soov on, tuleb see kõik täpselt 
kinkelepingusse või testamen-
ti ka kirja panna, et hoida ära 
edaspidiseid arusaamatusi ja 
pahandusi.”

Eakaid rohkem, lapsi 
vähem

Kui vaadata Eestis valitse-
vat demograafilist situatsioo-
ni, siis vajadus vanadekodu 
kohtade järele üha kasvab. 
Arutelul tuli jutuks ka Põlt-
samaa ja selle lähiümbruse 
püsiv negatiivne iive ja väike 
sündivus. Nii kerkis päeva-
korda lasteasutuste teema. 
Kuna lapsi on järjest vähem, 

tekib linnal peagi omakorda 
probleem, kuidas olemasole-
vaid laste- ja haridusasutusi 
ära majandada. Ex Medicuse 
liikmed tulid välja julge idee-
ga kasutada lasteasutustes 
vabanevaid ruume eakatele 
inimestele nii vajalike teenus-
te pakkumiseks. 

„Miks ei võiks näiteks üks 
linna ääres asuva lasteaia 
tiib olla tulevikus vanurite 
päralt?” arutlesid endised 
meedikud. Edasi arutades leiti 
sellel mõttel olevat mitmeid 
häid külgi.

Lapsed ja vanurid ühe 
katuse all

Sarnaseid näiteid, kus 
ühise katuse all on  lapsed ja 
eakad, võib mujalt Euroopas 
tuua väga mitmeid. Näiteks 
on Soomes tavaline, et vanade-
kodu ja lasteaed asuvad ühises 
hoones või ehitatakse kõrvuti, 
ühise hooviga. Nii harjuvad 
lapsed vanurite maailma nä-
gema ning ka eakad saavad 
aru, milline on praeguste 
noorte mõttemaailm.

Ka Eestis on koolimaju 
vanadekoduks muudetud. 
Näiteks hakkas uut funkt-
siooni kandma Võrumaal asuv 
Obinitsa koolimaja, kus vas-
tavalt vallavolikogu otsusele  
saab 1963. aastal valminud 
koolimajast tulevikus vanade-
kodu.    

Pakkumisi tehtud pole

Ex Medicuse liikmete poolt 
välja pakutud varianti pole 
Põltsamaa linnas ametlikult 
arutatud. Pigem on otsitud või-
malust pakkuda Mõisapargita-
gune kinnistu välja erafirmale, 
mis siis vastavate lepingutega 
tagaks pärast hoone kasutusse 
andmist teatud arvu hooldus-
kohti ka  Põltsamaa linna ja 
piirkonna elanikele. Seni aga 
mingeid pakkumisi välja kuu-
lutatud pole, nii et võimalikust 
ehitajast, valmimisaegadest, 
kohamaksumusest pole veel 
võimalik rääkida. Ex Medicuse 
liikmed lubasid oma tulevastel 
kokkusaamistel sama teemat 
kindlasti veel kord arutada 
ja võib-olla on selleks ajaks 
vanadekodu küsimustes ka 
mõndagi selgemaks saanud.

MERIKE KASK

Eksmeedikud mõtlevad 
eakate tulevikule

Euroopas on nii tavaline, et vanur veedab oma vanaduspäevad 
turvaliselt hooldeasutuses.
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LÜHIDALTTöölepinguseaduse eelnõu 

arutelul saab sõna sekka öelda
Kehtiv Eesti Vabariigi 
töölepinguseadus pärineb 
1992. aastast. Uue töö-
lepinguseaduse eelnõu 
väljatöötamise vajadust 
on küll tunnistatud juba 
alates 1997. aastast, kuid 
vajadusele vaatamata ei 
ole uut töölepinguseadust 
suudetud erinevatel põh-
justel vastu võtta. 

Hetkel Eesti Vabariiki va-
litsev valitsusliit on seadnud 
üheks majanduspoliitiliseks 
eesmärgiks töölepinguseaduse 
kaasajastamise ja läbi selle 
tööjõuturu paindlikumaks 
muutmise. Leitakse, et kuna 
majanduslik, õiguslik ja sot-
siaalne keskkond on Eestis 
viieteistkümne aasta jooksul 
oluliselt muutunud, vajab 
ka kehtiv tööõigus tervik-
likku kaasajastamist, mida 
käesoleva töölepinguseaduse 
eelnõuski üritataksegi teha. 
Antud eelnõu kohta on kõigil 
Eesti elanikel võimalik oma 
arvamust avaldada osalus-
veebis aadressil www.osale.
ee. Samas on võimalik tutvuda 
ka töölepinguseaduse eelnõu 
terviktekstiga ja seletuskir-
jaga, sest ajakirjanduses il-
muvad artiklid ei ava paraku 
täielikult töölepinguseaduse 
eelnõu sisu. Veebilehe kaudu 
saab iga soovija töölepingu-
seaduse eelnõu sisu kohta aga 
kommentaare ja ettepanekuid 
esitada kuni 4. veebruarini ja 
laekunud arvamuste-ettepa-
nekute kohta lubab Sotsiaal-
ministeerium tagasisidet 4. 
märtsil. 

Tööõiguse kaasajasta-
mise arutelu algas 1. 

märtsil

Sotsiaalministeerium al-
gatas tööõiguse kaasajasta-
mise arutelu tegelikult juba 
möödunud aasta 1. märtsil, 
kui võeti ühendust erinevate 
sotsiaalpartneritega ja paluti 
neil esitada oma vastavasisu-
lised kirjalikud arvamused. 
Seda tegid Eesti Tööandjate 
Keskliit, Eesti Personaliren-
diettevõtete Liit, Eesti Ame-
tiühingute Keskliit, Eesti 
Teenistujate Ametiliitude 
Keskorganisatsioon TALO, 
Eesti Töötukassa, Tööinspekt-
sioon ja Justiitsministeerium. 
Intensiivsed ja tihedad kon-
sultatsioonid toimusid aga 
möödunud aasta oktoobris, 

novembris ja detsembris, kui 
lisaks eelnimetatutele kaasati 
aruteludesse ka Eesti Kau-
bandus-Tööstuskoda, Eesti 
Väike- ja Keskmiste Ettevõt-
jate Assotsiatsioon, Eesti Per-
sonalitöö Arendamise Ühing 
(PARE), Haridus- ja Teadus-
ministeerium, Majandus- ja 
Kommunikatsiooniministee-
rium ning Välisministeerium. 
Tegelikult ei saa mitte kuidagi 
väita, et keegi asjast midagi ei 
teadnud, nagu mõnede poliiti-
kute sõnavõttudest praegu aru 
saada võib. Viimasel ajal juba 
väidetaksegi, et arutelud küll 
olid, kuid liiga pealiskaudsed 
ja viisid seetõttu ootamatult 
ehmatavate tulemusteni. 

Miks on tööõigust vaja 
kaasajastada?

Töölepinguseaduse eelnõu 
kokkukirjutajate arvates peab 
töösuhete regulatsioon võimal-
dama töösuhet, mis arvestab 
lepingupoolte vajaduste ja hu-
videga. Näiteks soovib ka töö-
andja tunda ennast turvaliselt 
ja soovib, et töötaja ei kahjus-
taks tema ettevõtte huve. Töö-
taja aga, kui ta soovib kindlal 
ajal lapsed kooli viia või sealt 
ära tuua, peab oluliseks, et 
tööandja võimaldaks seda teha 
jne. Töösuhted peavad olema 
paindlikud mõlema poole jaoks 
ning töösuhete paindlikkus 

loodetakse saavutada mitmete 
meetmete koosmõjus. Nendeks 
oleksid nüüdisaegsed sotsiaal-
kindlustussüsteemid, mis 
tagaksid äraelamiseks piisava 
sissetuleku inimesele ka ajaks, 
kui inimene on töötu. See-
tõttu tahetakse tõsta töötus-
kindlustuse hüvitise suurust 
esimesel 100-l töötuse päeval 
50 protsendilt 60 protsendini, 
laiendada töötutoetuse saajate 
ringi kõigile koondatutele ja 
pikemas perspektiivis tõsta 
töötutoetuse suurus rahvus-
vaheliselt aktsepteeritud ta-
semeni ehk 50 protsendini 
miinimumpalgast, mis igal 
aastal tõuseb. Vähetähtsaks 
ei peeta ka tulemuslikku ak-
tiivset tööpoliitikat, mis peaks 
hõlbustama ühelt töökohalt 
teisele liikumist. Võib-olla 
kõige tähtsamaks on siin elu-
kestva õppe süsteem, mis peab 
võimaldama inimestel töötu-
rul konkurentsivõimeliseks 
jäämise-olemise. Siin plaani-
takse ka riigipoolset suuremat 
rahalist tuge, et koolitused 
oleksid kättesaadavad kõigile 
soovijatele. 

Plaanis on pikendada ta-
sulise õppepuhkuse perioodi 
15 päevani. Samas võimalda-
takse seadusandlikult lisaks 
ka 15 päeva palgata puhkust 
tööga seotud koolitusel osa-
lemiseks. Palgata puhkuse 
saamise võimalus laieneks eel-

nõu järgi ka tööga mitteseotud 
koolitusel osalemiseks.

Töösuhete paindlikkust 
soovitakse suurendada

Tähtsaks peetakse koon-
damishüvitise vähendamist 
ühe kuu keskmise palgani 
olenemata töötaja tööstaažist 
ja koondamisest etteteata-
mise tähtaegade kärpimist. 
Koondamisest etteteatamise 
tähtajad on viidud Euroopa 
parandatud ja täiendatud sot-
siaalharta miinimumnõueteni. 
Tööstaažiga alla ühe aasta 
tuleks koondamisest ette tea-
tada 10 tööpäeva, 1-10 aastat 
20 tööpäeva, 10-15 aastat 30 
tööpäeva ja kui töötajal on töö-
staaži antud töökohas rohkem 
kui 15 aastat, siis 40 tööpäeva. 
Töötaja tööle ennistamise 
võimalus läbi kohtulahendi 
oleks aga eelnõu kohaselt 
välistatud. Tegelikult antakse 
eelnõu järgi rohkem ruumi 
läbirääkimisteks kui varem 
ja vastastikusel kokkuleppel 
on võimalik töölepingusse 
eespool nimetatud numbritest 
hoopis suuremad numbrid 
kirjutada. 

Paindlikumaks soovitakse 
muuta ka tähtajalise lepingu 
sõlmimise alused, mis võimal-
daks osapooltel kaaluda, kas 
tegemist on tähtajalise tööga 
või mitte. Seetõttu praktiliselt 

puuduvad eelnõust loetelud, 
millistel juhtudel võib tähtaja-
lise lepingu sõlmida ja millistel 
mitte. Samas tuleb tööandjal 
alati arvestada töötaja tööko-
halt lühiajaliselt ärakäimise 
vajadustega ja seda ka võimal-
dada. Töölepingu muutmist 
ei pea aga töölepinguseaduse 
eelnõu järgi enam ilmtingi-
mata kirjalikult vormistama, 
sest eeldatakse, et kui töötaja 
jätkab töökohal muudetud 
tingimustel töötamist, on le-
ping sisuliselt automaatselt 
muudetud. 

Eelnõu järgi suureneb 
“nõrgemate” gruppide 

sotsiaalne kaitse

Töölepinguseaduse eelnõu 
koostajad on veendunud, et 
koondamishüvitiste vähen-
damine suurendab nõrgema 
konkurentsivõimega inimeste 
võimalusi saada endale täht-
ajatu tööleping. Samuti vähe-
neb tööandjate huvi suunata 
töötajaid töötama võlaõigusli-
ke (nt. töövõtuleping) lepingute 
alusel. 

Kui praegu kehtiv tööle-
pinguseadus keelab rasedatel 
naistel paljusid töid teha, siis 
eelnõu järgi ei piira rasedus 
enam inimese vabadust tööd 
teha, kui ta seda soovib. Ka 
saab eelnõu järgi alla 3-aastast 
last kasvatavat inimest töölt 
vabastada, kui ta rikub olu-
liselt töölepingus sätestatut. 
Täna kehtiv seadus lubab seda 
ainult Tööinspektori loal. 

Nagu juba eelnevast tea-
da, suureneb õppepuhkuse 
tasuline periood, tõstetakse 
töötukindlustushüvitist, laien-
datakse töötutoetuse saajate 
ringi ja pikemas perspektiivis 
suureneb ka töötutoetus. Koos 
ületunnitööga aga lubatak-
se inimesel nädalas töötada 
maksimaalselt 48 tundi nagu 
praegugi. 

Töölepinguseaduse eelnõu 
on väga oluline dokument ja 
väärib kindlasti põhjalikku 
ülevaatamist ja läbimõtlemist. 
Mitte mingit kasu ei tõuse 
aga kellelegi kõlavate meedia-
pealkirjade lugemisest ja selle 
järgi oma jutu või tegemiste 
sättimisest. Küll aga saavad 
kõik oma arvamust ja mõtteid 
avaldada selleks ettenähtud 
osalusveebis aadressil (www.
osale.ee).

 RAIVO FELDMANN

Põl tsamaa 
Ettevõtjate 
Liidu presi-
dent Andres 
Vään:
Töölepingusea-
d u s e  e e l n õ u 
tuleb vaadata 
ni i  töötaja kui 

tööandja poole pealt. Kui puhtalt 
tööandja poole pealt vaadata, siis 
uus töölepinguseaduse eelnõu teeb 
tööandjale kindlasti rõõmu. Ära on 
aga unustatud töövõtja pool. Need 
asjad tuleb ikka kahe osapoole 
koostöös läbi arutada ja paika panna. 
Minule on üldse üllatuseks, et tööle-
pinguseadust ümber tegema hakati, 
sest ega vanal seadusel midagi viga 
ei ole. Õiguste ja kohustustega on 
aga alati nii, et kellelgi tundub õigusi 
liiga vähe olevat ja kohustusi jälle 
liiga palju. Mina ise olen juba kõikide 
asjade muutmisest küllastunud, sest 
paljutki tehakse ainuüksi ainult muut-
mise enda pärast. Näiteks see osa, 

mis puudutab täiend- või ümberõpet, 
ega siis vana töölepinguseadus siin 
takistuseks pole olnud jne. Mul pole 
siiani tegelikult veel aega olnud, et 
uus töölepinguseaduse eelnõu põh-
jalikult läbi töötada, seetõttu ei saa 
ma esialgu ka seda eelnõu veel põh-
jalikult analüüsida. Võib-olla sooviti 
töölepinguseaduse eelnõu meedias-
se paiskamisega tõmmata meedia 
tähelepänu ära hoopis elukalliduse 
kiire tõusu temaatikalt. 

ASi Põltsamaa 
Felix juhataja 
Anti Orav:
Töölepinguseadu-
se eelnõu ei teki-
ta minus esialgu 
mitte mingeid eri-
lisi tundeid. Kursis 
olen selle eelnõu-

ga praegu ainult niipalju, kui meedia 
vahendusel sellest juttu on olnud. 
Vana töölepinguseadusega oleme 
siiani edukalt toime tulnud. Meil siin 

töölepinguseaduse muutmise järele 
küll elulist vajadust ei ole. Muidugi 
tuleb pidevalt arutleda tööandja 
ja töövõtja õiguste ja kohustuste 
tasakaalu üle, mis on kahtlemata 
uue töölepinguseaduse eelnõu väl-
japakkumise positiivne pool. Oluline 
on aeg-ajalt vaadata ja mõelda, kus 
tasakaalupunkt parasjagu asub. 
Praegu paistab aga, et Riigikogus 
on palju erakondi, kes olemasoleva 
tasakaalupunkti nihutamist ei toeta. 
Debatt antud teemal on käivitunud ja 
juba see iseenest on väga positiivne. 
Eks aeg näitab, milliste tulemusteni 
lõpuks jõutakse. 

OÜ Viraito juhataja Toivo 
Kens:
Uus töölepinguseaduse eelnõu muu-
tub mulle iga päevaga sümpaatse-
maks. Sinna sissekirjutatud uued 
põhimõtted on väga teretulnud. Minu 
arvates on osa tööinimesi viimasel 
ajal sõna otseses mõttes hukka läi-
nud. Kui asjad nii edasi lähevad, siis 
pikas perspektiivis tuleb ettevõtlusel 

Eestist lahkuda. Mitte, et töövõtjad 
lahkuvad, vaid ettevõtlus kui niisugu-
ne sõna tõsises mõttes lõpetab siin 
oma eksistentsi. See, kuidas praegu 
osa töövõtjaid käitub, on igasuguse 
piiri ületanud. Praegu on kõik kohus-
tused ettevõtjate turjal ja töövõtjad 
peavad peenikest naeru. Kui töötaja 
hommikul tööle tulla ei taha, siis ta 
saadab tööandja ilma pikema jututa 
lihtsalt “heasse kohta” ja ongi kõik. 
Tehnika on väga kallis ja kui töötaja 
miski asja tahtlikult ära lõhub, eks 
katsu talle siis öelda, et see tuleb kinni 
maksta. Ta ütleb, et ma ei tule enam 
tööle ja kõik. Teatud hulk töövõtjaid 
on sellise arusaamisega, et “tema ja 
maailm”. Mitu aastat on ehitussektor 
näiteks kõik sellised vastu võtnud ja 
seetõttu on ehitussektor tegelikult alla 
käinud. Ilma vastava kvalifikatsioonita 
töötajal pead sa kogu aeg juures 
olema ja seletama kuidas midagi 
teha või siis lõpuks hoopis ise ära 
tegema. Mulle on üllatuseks, et juba 
hakkab ka põllumajanduses rändur-
joodikuid liikuma. Töökäsi on vaja ja 

vaevalt siinkandis mõni põllumajan-
dusettevõte on, kus töökäsi ei vajata. 
Ajalehekuulutused aga näiteks enam 
tulemusi ei anna. Möödunud aasta 
lõpus ilmunud töökuulutusele vastas 
üks ilmselgelt joobnud olekus mees ja 
keegi, kes ei teadnud midagi sellest, 
millega ta tegeleda tahaks. 
Mina näeks küll hea meelega, et uus 
töölepinguseadus väljapakutud kujul 
kehtestataks. Inimesed peavad lõpuks 
hakkama aru saama, et tuleb vastuta-
da, peab olema kompetentne ja tähtis 
ei ole ainult palganumber. Töötami-
ne peab ole-
ma inimesele 
eluliselt vajalik, 
siis saab töö-
andja töötajale 
ka head palka 
maksta. 

KOMMENTAAR

Reformierakondlasest sotsiaalminister Maret Maripuu on kindel, et muutunud majanduskesk-
konnas ettevõtjana ellujäämine on kergem, kui tööseadusandlus võimaldab töötajal ja tööandjal 
vabamalt omavahelisi suhteid korraldada.  

Riik ei soovi enam tuden-
gite õppelaenu hüvitada

Justiitsministeeriumis 
valminud kava järgi loobub 
riik tulevikus riigitööle läinud 
tudengite õppelaenu tagasi-
maksmisest ning see kohustus 
jääb õppuri enda kanda, kirjutab 
Postimees. 

Vaid riigiametnikke puudu-
tava uue seaduseelnõu projekti 
järgi ei puuduta see muudatus 
siiski praegu riigiametis laenu 
tagasi teenivaid ametnikke, vaid 
tulevasi riigitöötajaid. 

Riigikogu õiguskomisjoni 
liige, justiitsminister Rein Langi 
endine nõunik Hanno Pevkur 
ütles Postimehele, et muudatu-
se mõte on selles, et ametniku 
palk kajastuks ühes summas. 
Seega kaovad ära ka seni eraldi 
palgareal välja toodud lisata-
sud akadeemilise kraadi eest. 
Magistrikraadiga ametnikule 
makstakse praegu lisatasuna 
kümme protsenti ametipalgast, 
doktorikraadiga ametnikele 20 
protsenti. 

“Lõplikku otsust selles 
osas ei ole, aga mõte on, et eri 
palgakomponendi osad kaoksid 
ja hüvitised oleks juba palga 
sees,” ütles Pevkur, kelle sõnul 
muudaks see palgasüsteemi läbi-
paistvamaks ja selgemaks. 

Eesti Üliõpilaskondade Liidu 
juhatuse esimehe Eimar Veldre 
sõnul on laenu kustutamine 
märk sellest, et riik väärtustab 
kõrgharidusega spetsialiste. 
Laenu kustutamisest loobu-
misega näitab riik aga Veldre 
hinnangul, et haridust enam ei 
väärtustata. 

“Õppelaenu kustutamine on 
üliõpilaste sotsiaalne garantii, 
et kui ma võtan selle laenu, 
tulevad riik ja omavalitsus mulle 
appi ning aitavad seda kustuta-
da. Väärtustatakse, et ma käisin 
ülikoolis, võtsin selle riski, selle 
laenu,” lisas Veldre. BNS
ELL: õpetajate suurem 
palgatõus on rahanappuse 
tõttu raske

Eesti Linnade Liit (ELL) 
kinnitas teisipäeval koos Eesti 
Maaomavalitsuste Liiduga, et 
omavalitsused toetavad õpeta-
jate palga viimist riigi keskmise 
palga tasemele, kuid praegu on 
seda rahanappuse tõttu raske 
tagada. 

Linnade liit nentis tegevdi-
rektor Jüri Võigemasti allkirjaga 
pressiteates, et kuna seni esita-
tud ettepanekute elluviimiseks 
puudub omavalitsustel piisav 
raha, on neil tööandjatena sel 
aastal väga keeruline palkade 
kasvu oodatust suuremas mahus 
tagada. 

Liit lisas, et valitsusprog-
rammi siht viia õpetaja astme-
palk nelja aastaga keskmise 
palga tasemele realiseerub vaid 
siis, kui selleks nähakse riigieel-
arves ja riigi eelarvestrateegias 
ette piisavad summad. 

Linnade liidu volikogu 
arutab teemat 22. jaanuaril, 
koosolekule on kutsutud ka 
haridus- ja teadusminister Tõnis 
Lukas. 

Ministeerium pakkus 17. 
detsembril toimunud läbirääki-
mistel noorempedagoogile 9718 
krooni, pedagoogile 10 160 ja 
vanempedagoogile 11 517 ja pe-
dagoog-metoodikule 13 680 kroo-
ni suurust palga alammäära. 
Selle ettepaneku järgi tõuseksid 
alammäärad 23-24 protsenti. 

Esmaspäevasel ministee-
riumi, haridustöötajate liidu ja 
omavalitsuste kohtumisel palga-
numbreis kokku ei lepitud. BNS
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Erinevad happed tekivad 
meie organismis ainevahe-
tuse tulemusena, normaalse 
seedimisprotsessi käigus (nn 
“tavalise” toidu söömise kor-
ral) ja rakkude lagunemisel. 
Kui me ei aita oma kehal 
nendest jääkidest vabaneda, 
siis on tagajärjeks erinevad 
terviseprobleemid.

Ameerika mikrobioloog, 
biokeemik ja toitumisteadlane 
dr Robert O. Young (pildil) on 
põhjalikult uurinud organismi 
sisekeskkonda, rakkude tööd 
ja seda, millist mõju avaldab 
toit (sh erinevad dieedid) orga-
nismi happe-leelistasakaalule 
ning selle kaudu igale rakule 
meie organismis. Aastatepik-
kune töö viis ta põhjapane-
vate järeldusteni, mida ta ise 
nimetab uueks bioloogiaks 
(The New Biology). Dr Youngi 
põhisõnum on järgmine: “On 
vaid üks haigus – see on keha 
ülehappesus. Muuda on orga-
nismi sisekeskkond aluseli-
seks ja keha saab ise hakkama 
teda vaevavate hädadega”.

 Heaks näiteks on haiges-
tunud kala akvaariumis. Mida 
te teeksite, kas prooviksite 
kala turgutada või vahetaksite 
siiski vee uue vastu?

Kiirest elutempost tingitud 
pidev pidev stress, vale toitu-
mine, elukeskkonna saastatus 
(heitgaasid, kemikaalid, elekt-
romagnetlained), ravimite liig-
ne tarvitamine ja negatiivsed 
emotsioonid põhjustavad kõik 
keha liigset happelisust.

Väsimus 

Väsimus on tõenäoliselt 
kõige märkimisväärsem orga-
nismi ülehappesuse tagajärg. 
Happelises keskkonnas tek-

kinud mürgised ainevahetuse 
laguproduktid vähendavad 
valkude (proteiinide) ja mine-
raalide omastamist organis-
mi poolt ning see omakorda 
nõrgestab meie keha võimet 
toota ensüüme ja hormoone. 
Organismi ülehappesus häi-
rib ka rakkude taastumist ja 
energia tootmiseks vajalike 
ainete tekkimist. Tagajärjeks 
on väsimus ja üldine nõrkus-
tunne.

Allergiad

Seedesüsteem nõrgeneb 
ülehappesuse tõttu ja see 
takistab aminohapete täielik-
ku lagunemist, lagunemata 
valkainete imendumine verre 
on aga allergiate tekkimise 
tähtsaim põhjus.

Ülekaalulisus on hape-
test tulenev probleem? 

Üks doktor Robert O. 
Youngi tuntumatest avastus-
test on tema teooria ülekaalu-
lisuse põhjustest. Ta on tões-
tanud, et rasv on tegelikult 
organismi liigsest happesusest 
tulenev probleem. Mida see 
tähendab? Kui organismi sise-
keskkond on liialt happeline, 
hakkab keha tootma rasva-
rakke, milles seotakse happed 
ja seeläbi eemaldatakse need 
elutähtsatest organitest, et 
viimaseid kahjustumisest 
säästa. Järelikult on rasva 
kogunemine organismi kait-
sereaktsioon ja rasv on meie 
”elupäästja”.

Ülekaalulisus on keha 
”häiresignaal”, mis annab 
märku liigsest hapete kuhju-
misest. Kuidas leida lahen-
dus? Muuda oma organism 

leeliselisemaks ja kaal hakkab 
langema.

Aga alakaal?

Teine terviseprobleem on 
organismis kasvavad pärmi-
seened ja muud haigusi põh-
justavad seened, mis elavad ja 
paljunevad hästi ülihappelises 
organismis. Pärmi- ja muud 
seened kasutavad toiduks 
seedetraktis leiduvaid toitai-
neid ning võivad vähendada 
toidu keemilist ja mehaanilist 
imendumist kuni poole võrra, 
põhjustades niimoodi paljudel 
inimestel liigset kõhnumist, 
mis pole tervisele sugugi vä-
hem ohtlik kui ülekaalulisus.

Ilma vajalike valkudeta ei 
suuda organism moodustada 
uusi rakke ega uuendada 
kudesid, toota ensüüme, hor-
moone ja sadu teisi keemilisi 
ühendeid, mis on vajalikud 
rakkude energiaga varusta-
miseks ja nende elutegevuse 
säilitamiseks.

Tulemuseks on aga väsi-
mus, nõrkus, haiglane tunne 
ja kaalu “põhjuseta” kõiku-
mine.

Terve inimene ei ole ei üle-  
ega alakaaluline. Organismi 
leeliselisemaks muutmine õige 
toitumise kaudu aitab loomu-
likul teel kehal ideaalkaalu 
saavutada.

Uus bioloogia (The New 
Biology™)

Uus bioloogia (The New 
Biology™) tähendab kõige 
lihtsamalt väljendatuna seda, 
et organismi ülehappesus 
on kõigi haiguste ainuke te-
gelik põhjus. Vastandiks on 
nn “vana” ehk klassikaline 

bioloogia, mis põhineb 19. saj 
teisel poolel avaldatud Louis 
Pasteuri tööle. Vana bioloogia 
põhineb ideel, et haiguste 
põhjustajaiks on bakterid ja 
viirused, mis satuvad organis-
mi väliskeskkonnast.

Dr Robert O. Young on 
tuvastanud, et kui hapete ja 
aluste tasakaal organismis on 
paigas, ei jää inimene haigeks 
ja puuduvad ka kaaluprob-
leemid.

Inimesed, kes on haka-
nud järgima uue bioloogia 
põhimõtteid, on abi saanud 
kõige erinevamate vaevuste 
puhul: alanenud on vererõhk, 
paranenud on külmatalu-
vus, kadunud on küüneseen 
ja krooniline nohu, gripp ei 
kimbuta enam. Abi on saadud 
Alzheimeri tõvest vähini. Kel 
on interneti võimalus, siis vaa-
dake http://articlesofhealth.
blogspot.com/2007/12/living-
past-your-terminal-diagnosis.
html 

 Viimastel aastatel on õige 
toitumise abil ravitud edukalt 
ka kõige raskemaid haigusi. 
Sügisel oli USA telekanali-
tes üheks populaarsemaks 

dokumentaalfilmiks “A little 
crazy sexy cancer”. See film on 
Hollywoodi filmirežissöörist, 
kes haigestub vähki ja kelle 
paranemislootusi ei hinda 
meditsiin kuigi kõrgeks. Naine 
hakkab otsima muid alter-
natiive ja selle käigus jõuab 
dr Youngini. Film on sellest, 
kuidas ta sai terveks, muutes 
oma keha sisekeskkonna alu-
seliseks. 

Keha sisekeskkonna alu-
selisemaks muutumisel ei 
muutu paremaks mitte ainult 
meie füüsiline tervis, vaid 
paraneb ka meeleolu, meil on 
rohkem energiat ja elu saab 
hoopis teise kvaliteedi.

Kuidas seda kõike saavu-
tada, sellest tuleb 20. jaanua-
ril Põltsamaale rääkima hr. 
Eric Gammals Soomest, kes 
on Robert O. Youngi õpilane 
ja tema teooria propageerija 
Soomes. Loeng algab kell 
11.00 kohvik Rivaal saalis 
ja tõlge on eesti keelde. 

Osalemisetasu on 25 kroo-
ni.

Kas olete kunagi mõelnud, et Teie haiguste ja halva enesetunde põhjuseks võiks olla Teie keha liigne happelisus?

KOMMERTSTEKST

Turniirivõit jällegi Kuuri 
tallu

Selle aasta Põltsamaa 
piirkonna perede ja sõpruskon-
dade esimesel võrkpalliturnii-
ril oli jällegi võidukas Võisiku 
küla Kuuri talu võistkond, kus 
seda võrratut mängu mängisid 
perepoeg Märt, tema abikaasa 
Maarika, Hanna Sibul, Kelli 
Kostin, Ardo Rosin ja Kristo 
Kõkkur. 

Tasavägiselt mängiti kaks 
geimi, 15 kohtumisest lõppe-
sid 8 mängu tulemusega 2:0, 
7 kohtumist aga viigiliselt 
1:1. Kuuri talule järgnesid 
Uuskülade pere võistkond 
Lustiverest, Emajõe, Mirkade, 
Goroškode, Mattisenide pered 
ning Viljar Päivili sõpruskond 
Põltsamaalt. Esmakordselt 
mängis äärmiselt südilt kaasa 
Kikkaste pere Sulustvere 
külast. 
Koduseinte toetusel esi-
kohale

Koduseinte toetusest räägi-
takse ja kirjutatakse enamasti 
pallimängudes, kõige enam 
kindlasti korvpallis. Mõnikord 
juhtub aga ka nii, et kodu-
seinad annavad uut energiat 
ja mõtteerksust juurde  ka 
mõttemängudes osalejaile. Nii 
juhtuski möödunud püha-
päeval Pajusi vallas Nurga 
külas Jaan Suti kodutalus 
läbi viidud bridži paariturnii-
ril. Taluperemees, mängides 
koos allakirjutanuga, jättis 
koju ülekaaluka esikoha Ants 
Meeritsa-Raivo Siku, Eduard 
Rumvoldi-Endel Epro ja veel 
mitme teise paari ees. 
Hooldekodus mängiti 
malet ja kabet

Võisiku hooldekodu pat-
sientide hulgas on enam 
kui tosin korralikul tasemel 
male- ja kabehuvilist, kes 
meelsasti mängivad neid 
mõttemänge. Otto, Villu, Kalju 
ja Kalle Ojassalu ning Ants 
Meerits viisid eelmisel nädalal 
hooldekodu mänguhuvilistele 
külakosti. 

Kohtuti viiel laual, omava-
hel mängiti nii males kui ka-
bes kaks partiid. Hooldekodu 
kabetajad kogusid 3,5 punkti, 
neist 2 punkti Jüri Taimur, 
1 punkti Alfred Asukül, 0,5 
punkti Alar Terasmägi. 

Sel kuul korraldatakse siin 
veel võistlused lauatennises, 
koroonas ja piljardis. 

 VILLU OJASSALU

OÜs Joosti Aiand 
Põltsamaal on niisama 
hästi kui kevad käes. 
Aiandi tegevjuhi Inge 
Angerjase sõnul on 
pooled ajatatud lille-
dest juba õitsele puh-
kenud. Kuna nõudlus  
tulpide järele on aas-
ta-aastalt suurenenud, 
siis on aiandis kasva-
tatavad tulbikogused 
pidevalt suurenenud, 
ulatudes tänavu 140 
000 õieni.

Tulbiõite lõikus on aiandis 
juba alanud. Igal päeval kor-
jatakse paar tuhat tulpi, mis 
lähevad hulgiladude vahen-
dusel realiseerimisele erine-
vatesse Eesti piirkondadesse. 
Põltsamaal saab aiandist pärit 
lilleilu osta  lisaks aiandi ene-
se kauplusele veel Lemmik  
lilleärist. 

Esimesed lilleõied jõu-
ludeks tuppa

Esimesed tulbid puhkesid 
aiandis juba jõuludeks. Kuna 
jõuluvärvid on valge ja puna-
ne, siis neid värve oligi jõulude 
ajal saada.

“Jõululaupäeval korjasime 
kakssada valget tulbiõit,” 
räägib Inge Angerjas ja lisab, 
et rahva seas on kõige popu-
laarsem tugevat kollast värvi 
tulp.Sellele järgnevad kõikvõi-
malikud kirjud tulbid.

“Väga populaarsed on kol-
mevärvilised nn papagoitulbid 

ja rokokootulbid, kus moodus-
tub palju erinevaid värvitoone. 
On üks grupp inimesi, kes 
otsivad erilisi tulpe, ja tulbi-
maailmas ongi niimoodi, et 
igal aastal tuleb eriliste õitega 
sorte juurde,” räägib aiandi 
tegevjuht.

Tulbikasvatuse algma-
terjal tuuakse Põltsamaa 
aiandisse tulpide kodumaalt 
Hollandist. 

Sordiaretus toob tu-
rule üha vastupidava-

mad õied

Kui kaup on ilus ja kvali-

teetne, siis leidub sellele alati 
ka ostja. Eakamad inimesed 
on sellega harjunud, et kui 
nad oma peenralt murtud tul-
bid vaasi viivad, siis on õitest 
paari päeva pärast järel vaid 
rootsud.

“Uued aretatud tulbisordid 
püsivad vaasis ilusatena kuni 
kaks nädalat. Teatud sortide 
õied ei avanegi täielikult, vaid 
õitsevad vaasis poolsuletuna 
edasi,” selgitab tegevjuht. 
“Kuna nõudlus  tulpide järele 
on aasta-aastalt suurenenud, 
siis on ka meie tulbikogused 
suurenenud. Lõputult neid 

suurendada ei saa, sest meil 
pole selleks pinda,” selgitab 
Angerjas täpsustades, et see-
ga tuleb olemasoleval pinnal 
kasvatada võimalikult suur 
kogus lilli. 

Mitte ainult tulbid

Lisaks tulpidele kasvata-
takse aiandis rikkalikult ka  
teisi suvelilli. Praegu õitsevad 
hüatsindid pole tegevjuhi 
sõnul tulpidega populaarsu-
selt võrdsed, mille spetsialist 
paneb hüatsindi tugeva lõhna 
arvele, ehkki need on väga 

Aiandis on juba kevad
kaunid lilled. Esmakordselt 
jaanuaris ajatatakse aiandis 
tänavu juba jaanuaris ka 
nartsisse ning esimesed tu-
gevad lopsakad õied on juba 
puhkemas. 

“Varem ajatasime nartsis-
se sõbrapäevaks ja naistepäe-
vaks ning selleks ajaks puh-
kevad ka tänavu suuremad 
kogused. Ka nartsisse on väga 
erinevaid,” räägib Angerjas. 
Praegu on õites aiandirahva 
endi poolt kasvatatud priimu-
lad ja kohe on õide puhkemas 
inglise pelargoonid. 

Pool aastat kevadet

Nii nagu jõulud ja aasta-
vahetus läbi saavad, algab 
aiandis kevad. Järgmisest 
nädalast alustatakse rooside 
pookimisega.

“Praegu istutame aluseid. 
Poogitud roosist korraliku 
istiku kasvamiseni kulub 5-6 
kuud. Amplitesse on esime-
sed võõrasema-külvid tehtud 
ja nädala-paari pärast on 
seemned idanenud,” jutustab 
aiandi tegevjuht, lubades, 
et pärast võõrasemade puh-
kemist tulevad riburada ka 
kõik teised suvelilled. Lisaks 
õitsvatele amplitaimedele on 
rahvas hakanud küsima ka 
lehtdekoratiivseid amplitaimi. 
Viimase osas olevat aiandis 
tänavu rahvale üllatusi pak-
kuda. 

ÜLLE LÄTTE

Aiandis käib kiire tulbisaagi kogumine. Annika Eevastel on käed lausa tööd täis.
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“Neiu, teil on nii ilusad 
hambad!” 
“Ahsoo, need on mul 
emalt...” 
“Küll on tore, et nad teile 
sobisid!” 

Istub mees internetis, äkki 
kuuleb kõrvaltoast naise 
sosinat: 
“Ei, kallis, täna ei saa, 
kohtume homme.” 
Mees tormab kohe teise 
tuppa: 
“Nii, kellega rääkisid?” 
“Ei kellegagi,” teatab nai-
ne. “Lugesin lihtsalt üht 
naistekat, kus on kirjas 20 
lauset, mida tuleb mehe 
kuuldes valjusti öelda, 
nagu näiteks “Vii prügi 
välja” või “Pane kardina-
puu üles”… Aga siin on 
öeldud, et mees kuuleb 
ära ainult 21., sosinal 
öeldu...” 

Naine helistab mehe 
mobiilile: 
“Arvo, kus sa oled?” 
“Jahil…” 
“Aga kes seal nii kõvasti 
hingab?” 
“Karu…” 
“Aga miks ta oigab?” 
“Ma haavasin teda…” 
“Aga miks tal on naise 
hääl?” 
“Kuule, ma olen jahimees, 
mitte zooloog!” 

Keerutab naine end maga-
mistoas peegli ees, vaatab  
ja räägib mehele: 
„Ma tunnen end kehvasti, 
et olen paksuks ja inetuks 
läinud... No ütle midagi 
meeldivat, tuju tõstmi-
seks!” 
„Kallis, sinu hinnangud 
on täna suurepärased!” 

Kohtuvad kunagised 
naabrinaised, kes pole 
aastaid teineteist näinud: 
“Sa oled ikka kõvasti 
priskemaks muutunud, 
ei oleks peaaegu äragi 
tundnud...” 
“Ega minagi sind poleks, 
ainult kostüümi järgi!” 

“Neiu, kas te ootate printsi 
valgel hobusel?” 
“Jah!” 
“Nonii, ma olen kohal!” 
“Vinge, aga kuhu prints 
jäi!?” 

Sõbrad omavahel: 
“Tead, Ilmar valmistub 
jälle isaks saama.” 
“Tõesti? Ja kuidas ta 
naisel läheb?” 
“Vaevalt Ilmar seda teab 
- ta kolis teise linna ja 
vahetas moblanumbri ka 
ära…” 

Naine räägib telefoniga, 
mees loeb veidi eemal 
ajalehte. Naine paneb toru 
hargile, mees tõstab pea: 
“Kes see oli?” 
“Mu ema… Tead, minu 
arust on ta poolenisti 
hull.” 
“Tore, järelikult on tal 
paremaks läinud…” 

Kaks sõbrannat kohtuvad: 
“Tead, mehed on kõik 
sellised sead, et neil on 
kogu aeg ainult üks asi 
meeles...” 
“Oh, ära räägi,” ohkab tei-
ne “on isegi selliseid sigu, 
kes sellest üldse mitte ei 
mõtlegi...”

HOROSKOOP
NALJANURK

Selle ristsõna vastuseid ootame 22. jaanuariks.
Eelmise ristsõna õige vas tus oli: 
”ASTRID LINDGREN”
Eelmisele ristsõnale saa bus  68 õiget  vastust. 
Auhinna (60 krooni) võitis MERILIN SAGAR 
Põltsamaalt.

Vali Uudised nr. 4

VASTUS____________________________________

____________________________________________

NIMI JA  AADRESS: __________________________

____________________________________________

Auhinna saab kätte ajalehe Vali Uudised toimetusest 
aadressil Pajusi mnt. 22, Põltsamaa. Võitjal pa lu me 
kaa sa võt ta isi kut tõen dav do ku ment ja  isi kukood.

Ristsõna koostas Heino Laagus
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16. jaanuar Ilmar, Ilmo, Illimar
17. jaanuar  Anton, Anto, Antu, Hando, Tõnis, Tõnu,  
  Tõnn, Tõnno
18. jaanuar  Laura, Lauli
19. jaanuar  Hendrik, Henrik, Henri, Heino, Henn, Henno,  
  Enn, Enno, Eno, Heik, Heiki, Heiko, Heigo
20. jaanuar  Hendrika, Henna, Henni, Henriette, Jete
 21. jaanuar  Agnes, Agneta, Agne, Age, Agi, Aune, Auni,  
  Ines, Neta
22. jaanuar  Luule, Luuli

KAUNIST NIMEPÄEVA!

JÄÄR
Oled nüüd ebatavaliselt energiline ja innukas. 
Hästi laabuvad sul sel nädalal kõikvõimalikud 
asjaajamised ja suhtlemist nõudvad tegevused. 
Võimalikud on lausa ootamatud pakkumised, nii 
et ole nendeks valmis. Sisemine jõud  on sul 
kõigeks olemas. 

SÕNN
Nüüd võid kokku puutuda oma mineviku-
probleemidega. Pole sugugi välistatud, et sel 
nädalal lööb sul välja mõni haigus, mille ravimi-
sest siiani mööda oled hiilinud. Pööra rohkem 
tähelepanu oma tervisele! Iga asi vajab pisut 
puhkust, ka sina pole selles suhtes erandiks.

KAKSIKUD
Tänu sinu kõrgendatud tähelepanelikkusele 
võivad nüüd nii mõnedki siiani salajaseks jää-
nud asjad päevavalgele tulla. Suudad ühtäkki 
eristada olulist ebaolulisest.  Kuna sa kellelegi 
ära öelda ei suuda, on sul ees teguderohke 
ja kiire nädal. 

VÄHK
Kui sul tekib mingi sisemine pinge, peaksid 
kindlasti leidma mooduse, kuidas seda välja 
elada. Mine suusatama, uisutama või  jaluta 
niisama karges talveilmas. Ühesõnaga – võta 
korraks aeg maha. Vastasel juhul kannatab 
sinu vaimne tervis. 

LÕVI
Nüüd on käes sinu aeg, mil peaksid kindlasti 
olema väga tähelepanelik kõige suhtes, mida 
räägid ja teed. “Mütsiga löömise” meeleolu 
unusta kohe ära! Tööasjus peab silmad lahti 
hoidma, sest konkurendid jälgivad sind väga 
teraselt. Sinu suu on praegu sinu suurim 
vaenlane.

NEITSI
Ole sel nädala valmis teateks, et pead oma kät-
tetöötatud positsioonist loobuma. Et olukorrast 
välja murda, tuleb sul hakata individuaalselt 
enesega tegelema. Teiste kamandamine 
jääb nüüd täiesti tagaplaanile. Sobivateks 
variantideks on kursused ja koolitused, sest 
õppimisvõime on sul nüüd suurepärane.

KAALUD
Mõjud kuidagi mõistatusliku ja salapärasena. 
Suudad paremini kui tavaliselt mõista esotee-
rilisi teemasid. Võimalik, et saad mõne surma-
lähedase kogemuse või juhtub sinuga midagi 
mõistatuslikku ja salapärast. Ära vaid jää kõige 
selle üle pikalt mõtisklema. Usu, elus ei pea kõik 
olema ühtviisi selge ja mõistetav.

SKORPION
Kipud tegema  kaugele ulatuvaid oletusi, mis 
tegelikkuses ei pruugi sugugi tõele vastata. 
Teed asjadest ja sõnadest valesid järeldusi, 
ilma nende sisusse eelnevalt süvenemata. Oled 
üldse kuidagi pealiskaudne. 

AMBUR
Oled nüüd veidi tundekülm ja endassetõmbu-
nud. Suudad aga seejuures hästi täita oma 
kohustusi ja teha tavalisest suuremal hulgal 
tööd. Seda eelkõige seepärast, et sinu mõistus 
töötab praegu  täiskiirusel ja suudad asjad 
tähtsuse järgi ritta seada. 

KALJUKITS
Võimalik, et satud ühe armukadedusskandaali 
keskele. Oled üllatunud ja ehmunud, sest sul 
endal pole ses asjas mingit osa. Vastu oma 
tahtmist oled sunnitud asuma vahekohtuniku 
rolli. Õnneks suudad rahulikuks jääda ja mitte 
endast välja minna. 

VEEVALAJA
Kui saad ebamäärast informatsiooni, siis ära 
lepi sellega lihtsalt niisama. Kindlasti kontrolli 
kõik algallikatest üle ja alles siis otsusta, mida 
ja kuidas teha. Vastasel korral satud probleemi-
desse, mida tuleb pikka aega lahendada. 

KALAD
Tunned eriti tugevat vajadust hea ja huvitava 
toidu ning kõikvõimaliku luksuse järele. Teed 
selle saamiseks lubamatuid ja etteplaanimatuid 
kulutusi, endale oma rahalisest seisust üldse 
aru andmata. 

Liiklusrikkumisest teata 
Liiklusliini numbrile 
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Leedulanna sattus Kaunase asemel Tartusse
Tööle hääletanud leedulannast koristaja sattus tukastamise tulemusel Kauna-
se asemele Tartusse.  
Esmaspäeval kella 18.40 ajal sai Tartu politsei väljakutse Tartus Vahi tänavas 
asuvasse Maxima kauplusesse, sest sealsele turvamehele tundus ühe naise 
käitumine kummaline. Politseinikke ootas poes turvamees koos 33-aastase 
leedulanna Jolantaga, kes peale oma emakeele ühtegi muud keelt ei osanud. 
Politseipatrull võttis naise kaasa. Pika otsimise peale leiti tõlk ja siis selgus, et 
Jolanta töötab Kaunase linnas asuvas Maxima kaupluses koristajana. Naine 
elab Kaunasest 125 km kaugusel ning käib tavaliselt tööle ja sealt tagasi hää-
letades. Sellegi esmaspäeva hommikul otsustas ta töölejõudmiseks hääletada 
ning talle pakkus küüti keegi vene keelt kõnelev veoautojuht. Jolanta seletanud 
juhile, kuhu ta minna soovib, ning jäänud pärast seda tukastama. 
Kui ta hiljem juhi jutu peale üles ärkas, teatas too, et ollakse kohal. Autost 
välja astudes nägi naine enda ees Maxima kauplust ning, arvates, et on tööle 
jõudnud, astus sinna sisse. Et ta aga Kaunase Maxima asemel Tartu Maxima 
juurde jõudnud on, sellest polnud tal esialgu aimugi. 
Politseinikud viisid Jolanta, kellel polnud kaasas rahakottigi, naiste varjupaika 
ööbima. Jolanta tagasi koju aitamisega tegeleb täna Leedu konsulaat.


